
A MTA V> Osztály vezetőségének 
, X

jelentése az Elnökségiéiig

Az Elnökség utasításának megfelelően a 
jelentés nem foglalkozik az osztályt érintő minden kérdéssé!, hanem csak 
egyes fontosabbnak látszó problémákat tárgyal.

1./ A Biológiai Csoport kérdése

Az osztály összetétele, feladatköre az 
utóbbi időben lényeges változáson ment át: az utolsó akadémiai közgyűlésen 
megalakult a Biológiai Csoport és evvel a biológia, különösképen a kísérle
ti biológia továbbfejlesztésének ügye a Biológiai Csoporthoz került. A kí
sérletes biológiai kutatómunka tekintélyes része azonban továbbra is az 
orvostudományi egyetemek anatómiai, szövettani, fiziológiai, vegytani, bio
fizikai ^tanszékein folyik tovább. Ezen kutatómunkák oz idő szerint a MTA 
V. Osztályának célhiteltámogatásával folynak,ugyanis a Biológiai Csoport 
uj költségvetést nem kapott és csak a IVP és V. Osztály céltámogatásának 
egy részét használhatja fel a biológiai kutatások támogatására. A Biológiai 
Csoport megalakulásának célja a világnézeti szempontból is döntő fontossá
gú experimentális biológiai kutatások fejlesztése volt. Kétségtelennek lát
szik, hogy ezen kutatásoknak egy csoport keretében való összefogása a fenti 

cél érdekében hasznos lesz, bár ezt jelenleg még a Biológiai Csoport rövid 
működésére való tekintettel biztosan megállapítani nem lehet. Kétségtelen 
azonban, hogyha Csoport létrehozása egymagában nem. lehet elegendő az experi
mentális biológiai kutatá.sok fejlesztésére, az újabb feladatok megoldására. 
Az experimentális biológia fejlesztése káderproblémákat vet fel és megfe
lelő beruházásokat,' céltámogatást igényel. Miként említettük, a Biológiai 
Csoport létrehozásához a Biológiai Csoport önálló költségvetést nem kapott 
es jelenleg a IV. és V. Osztály célkeretén belül kap támogatást’. Az Osz
tálynak az a határozott kiva.nsága„ hogy a Biológiai Csonort, mint osztály 
jellegű csoport uj feladatainak megoldására feltétlenül'önálló aöltségve- 
tessel rendelkezzek, ennek, megállapítása azonban nem történhet sem a IV.,

V* Osztály rovasara, anhal is inkább, mert miként arra még lejjebb 
rátérünk, az V. Osztály beruha.zási es célhitele jelenleg amúgy sem elegen
dő az orvosi kutatások támogatására.

Az Elnökség biztosítsa a Biológiai Csoport 
? hogy az a IV., vagy az V. Osztály költség-önálló költségvetését anélkül 

vetését érintenéd
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2, / Az orvosi kutatások kérdése

Az elmúlt időszakban lassanként kibontakoz- 
tak a magyar orvostudományra jellemző kutatási területek. Az osztály az 
uj 5 éves kutatási tervét elsősorban a régebbi komoly tradíciókkal r n- 
delkező és eddig is jelentős eredményekre vezető területekre epite.te fel, 

így -az u.1 5 éves tervben szerepel továbbra 
is a felsőbb idegműködés vizsgálata..Ez a terület magában foglalja azon_ 
Aip+tani es klinikai vonatkozású kutatásokat, amelyek „Isoso^ba .
vezet élet- és körfolyamatainak regulatiojával foglalkoznak, tóe.artozi 
azon idegrendszeri eredetű belgyógyászati ^tegsegek keletkéz.sen k k - 
tatása is, mint amilyen a fekelybetegseg a “ffas-v.rn/o s bet s 
vábbá a személyiség kialakulasara vonatkozó klinikai vi.s^ latok A 
kélybetegség keletkezésének kutatásabm a jszeaed^^^ 
a felsőbb idegműködés élettanára vonatkozó kutatás $ -

T Intézet ért el nemzetközileg jelentős eredmények t.
A fehérjekutatás és az izomkntatas hagyo- 

mányos kutatóiskolával rendelkezOgiranyzat^^ r
zös a Biolograi^Csopor o ossá^u fehérjék szerkezetével, biokémia- 
vezet anyagcseréjében dontofontossaou í n- J orvostudomUyi egyetem 
jával es szintézisévé! fokoznak. A budap t «rt
Orvosvegytani Intezete ezen a térén jeiei . sikerük volt.

Kutató intézet^is, amelyekről annak 18
székfoglaló eloada^san számolt be, 1 ■> n n^csi Biofizikaijelentős nemzetközi sikereket értek el elsősorban a pécsi Bioiizik 
Intézet kutatásai alapjan.

A szervezet nedvkeringéséne^ vizsgálata 
ép és kóros körülmények között nagy gy^^
gél bír. A/eringési s^®k “egbetegedese fo^t^
si aranyszam ma magasabb, mint a rak vérkeringés! kutatások re-
száma. Az ebbe a csoportba arto.o pe-«^rter^ Jelentősek 
gi tradíciókon alapszanak es jelentés er - a tudaoesti I.sz.
azok az eredmények, melyeket a nj 1 - kutatások eredményeke-
Belklinika es az Urulogiai mimika ért . b6nak a nyirokkerin&esrol 
pen született ,meg Ru®^ya*nak Idi adatok felhasználásával együtt 

aa •*•
keringés kérdésének mai állásáról,

A mikrobiológia szintén újra szerepel az 
5 éves tervben. 3zen kutatási irany^ja^ ug?
tőző betegségek elleni küzdelem adj • ^tások terén szintén jelentős 
az elvi kutatások, mint &'/a gk a ;iruskutatások terén, továbbá a 
eredményeket értünk el. Ki - eredmények /Országos Kbzegeszseö-

sgns * *6



terv során az osztály f oglalkozni kíván,a-baktériumoknak az antibioti
kumokkal szemben kifejlődő resistentiajanak gyakorlatilag annyira fon 
tos kérdésével is.

A rosszindulatú daganatos betegségek kutata— 
sának jelentőségét az a körülmény adja meg többek kozott, hogy a u- 
lönböző statisztikák szerint ezen betegségek okozta A4ende
szám közvetlenül a keringési szervek megbetegedese után all. Orv nd 
tes, hogy a hazai kutatás területen mindinkább helyet kijött a chemotne 
rapiás kutatás is. Az Onkológiai Intézetben folyó' kutatások szeri 
az eddigi eredmények biztatóak.

a csecsemőkori sorvadás a csecsemőkori halá
lozás aránya szempontjából igen fontos szerepet játszik es a* legkivá
lóbb gyermekgyógyász kutatóink foglalkoznak a csecsemőkori sorv^ as 
kialakulásának kórélettanával és gyógyításával. A hazai kutatások ere 
ményeképen, amelyekben a budapesti I.sz. Gyermekklinika^ illetőleg ~ 
pécsi és debreceni Gyermekklinika vett reszt, a csecsemőkori sorvadás 
halálozási aránys.l.QYYQYQQe'n cs°kkent.

A Óóvszer-és antibiotikumkutatás fejlesz
tése a második 5 éves terv egyik fontos feladata. A kutatóbázisok.már 
kialakultak, vagy fejlődőben vannak, mint pl az Akadémia Kísérleti 
Orvostudományi Kutató Intézetének Gyógyszerkutató és antibiotikumku
tató laboratóriuma, a második 5 éves terv során a vérkeringésre ható 
gyógyszerek mellett főleg chemotherapeuticumok, hormonpraeparatumok 
előállításával, gyógyszerhatástani vizsgálatokkal, továbbá a^gyakor- 
latban már bevezetett antibiotikumok hazai előállításának előkészíté
séről van szó.

A traumatológiai kutatásokkal kapcsolatban 
az osztály az ipari és közlekedési szempontból nagyfontosságú bale-^ 
seti és helyreállító sebészet, továbbá az égés kérdéseit állítja elő
térbe .

Az egészségtudomány területén'az osztály a 
második 5 éves terv során a kutatás súlypontját a mezőgazdasági, te- 
lapülésügy kérdéseire., munkaegészségügy! kutatások, uj öntözési terü
letek problémáira kívánja helyezni. Kívánatos, hogyha,jövő kutatásai
ban minél nagyobb teret kapjon a betegségek mr^gelőzésének kérdése is.

Ezen régebbi, az első 5 éves tervben szerep
lő témák mellett az osztály uj^.témaként vette fel a sugárhatások bio
lógiájának és klínikumának kutatását. Ezen terület kutatása úgy a bé
kés, mint a háborús szempontokból döntő fontossággal bir< Ugyancsak a 
második 5 éves terv során kívánj a az osztály az izotópokkal végzendő 
orvosbiológiai kutatásokat végeznie Meg kívánjuk jegyezni, ho^y a 
mikrobiológiai, az onkológiai, a sugárbiológiai, a nedvkeringesi, a 
traumatológiai, az egészségűéi tudományos kutatásokat^ továbbá a 
gyógyszer-- és ántibiotikumkutatásokat, valamint a felsőbb idegműködés
re,, a fehérjékre, a csecsemőkori sorvadásra vonatkozó kutatásokat az 
Egészségügyi Minisztérium Tudományos Tanácsával együtt végzi. / Az 
Egészségügyi Tudományos Tanács foglalkozik még az emésztőrendszer 
élettanával és^betegségeivel. továbbá a lehűtés és* a hibernatio kérdé
seinek kutatásával. Ezen-a térén a kutatások hazánkbannmár megindultak/.
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Az utóbbi évek során az orvos tudományi ku
tatás mindinkább több és több nehézségbe ütközik, Az V. Osztály ismétel 
ten felhívta az illetékes szervek figyelmét arra, hogy az aggasztó mu- 
szerhiány folytán a magyar orvostudományi kutatások jelentősen elmarad- 
t^fÓíeg methodikailag a külföldhez képest. Egész sor methodikat,, me
lyet másutt rutinszerűen használnak, nálunk meg a speciális Kutatási 
területeken sem lehetett eddig alkalmazni./z importkeretek további ál
landó csökkentése még azt sem teszi lehetove, hogy a jelenlegi kút 
si színvonal fennmaradhasson. A müszerhiany ma mar ^nemcsak a kutatás 
hanem az egészségügyi ellátásban is érezteti hatosat.

Súlyosan gátolja a kutatásokat a vegyszer 
és gyógyszerhiány is illetőleg a vegyszerek-és gyógyszerek nem kielegi^ 
íFBnoiegeT’Egatól értetődő, hogy klinikai kutatásokat megfelelő, kor- 
szerű gyógyszerek nélkül lehetetlenseg végezni.

Nem csekély nehézséget okoznak a jól is
mert bürokratikus intézkedések is. Nem lehet kétséges, hogy aa iparra, 
k^sKr^ylltalában a gazdasági,életre érvényes rendszabályokat 
lehetetlenség a tudományos kutatómunkára is átvinni.

A felszerelési hiányokkal járó valósággal 
ijesztő hatáshoz hozzájárul a céltámogatás csökkenése A-^erleti a - 
tS-u X- anvaeok árának állandó emelkedese folytan a celtamogatus reá
lis összege mindinkább csökken, ami azt is^alig teszi lehetove, hogy 
legkiemelkedőbb kutatóintézetekre koncentrált ^szegek esendők légy - 
nek póldakéoen lehet megemlíteni, hogy a budapesti Élettani Intézetben 
az év elején két uj Pavlov-laboratórium kezdte meg munkaj

Tintézet alig valamivel

sére álló költségvetés reális elosztására es

■j® cSi-, hiteleket a legeszszerübben felhasználni.
Az osztály és az ETT rendel ke zés éré álló, 

kutatási igényt
sére. 19567ra több ^ezet es kutató Jvivnt szabad megfeledkezni
kutatásra és kért celtamogatast mint t^v ly. ® ,fel II>SZ> bel_ és 
arról, hogy uj letesitmenyek mu ”bel- és sebészeti klinikák, a 
sebészeti klinikák, a ^dapesti III.S évek alatt komolyan fejlődtek 
sebészeti továbbképző klinika az elmúlt eves a 
és fokozottabb kutatási igennyel lepnek fel.

A müszerhiány, gyógyszer- és vegyszerhiany 

és . n
kísérleti állatokkal való kísérleti állatok tenyésztésének meg-

ere<Mény nélkül-A mlt as



Egészségügyi Tudományos Tanács nagyabb Összeget bocsátott rendelkezésre 
a^üllattenyésztés fejles.ztése célj iból, A rendelkezésre bocsátott ös’z- 
szegbol /lan_ooox^-j?tv/. az Egészségügyi Miu.amtáriu2L.^ Közegész
ségügyi Intézetben bizonyos fejlesz^st végre is hajtott. Ennek eredménye- 
képen remélhető, hogy a kísérleti egerek száma 1956-ban emelkedik, az 
egyéb kísérleti állapotk /patkány, tengerimalac, nyúl/ tenyésztésében 
azonban ezidoszerint javulás nem várható.

Nem kevesebb problémát jelent a technikai 
asszisztenshiány. Ezen a téren,az ellátás rendkívül rossz. Míg külföl
dön ^egy kutatóra átlagban egynél több technikai asszisztens esik, addig 
hazánkban ennek pont a fordítottja a helyzet.

ff * r rNéhány szakterület problémaival külön kell 
foglalkoznunk.

^gen fontos problémát jelent az osztály szá
márává magyar égészségtudomány jelenlegi helyzete. Ezen a területen 
folyó kutatások szinvonala nem megfelelő, hiányzik az élettan, a Kórélet
tan* megfelelő alkalmazása,az egészségtudományi jellegű vizsgálatokban. 
Kivétel ez alól az éle Ímezéstudomány és a munkaélettan néhány területe. 
Az^egészségtudományi vizsgálatok azonban legtöbb helyen a próbálkozások 
stádiumában vannak. Az Egészségügyi Minisztérium és az V, Osztály egyik 
iegfontosabb^feladata, hogy a második 5 éves terv, során ezeket a kutatá
sokat a kellő srs invonalra fejlessze. Feltétlenül törekedni kell arra 
hogy mindjobban tudat/dsiisiik kutatóinkban, hogy a szocialista egészség— 

alapvető feladata a betegségek gyógyitá.sa mellett a betegségek meg
előzése. A megelőző munkásság - a fertőző betegségektől eltekintve - 
ma meg nagyon hiányos.

4 a j •. * Foglalkoznunk kell a magyar sebészet kérdé
sevei is. Az eddigi beszámolókban, jelentésekben ez a terűlet"mindig 
úgy szerepelt, hogy tudományos szemlélete nem megfelelő, bizonyos mér- 

mar beszF1?et'Vnk arról, hogy az urulógia,^ sziv- 
komo^ fejlődés eszlelhető. A fiziológiai szemlélet 

terjedőben van hazai sebeszeink köreben, így néhány olyan helyen ahol 
eddig semmiféle ertekelhető tudományos munka nem volt, u j . sikerekkel 
kecsegtető kutatásokindultak meg. Azonban ez távolról seÁ jeíen^i azt 
hogy sebészeti.kutatásainkkal meg lehetünk elégedve Az a dny 
ny^ ttt tÖrekvés■ ?sak a ^t£t azonosítsák ? tudómé'
n.y°o munkával, azt a jogos várakozást kelti fel, hogy ^z élettan és kór 
itt d^d+AlraaZaSa a klinikai sebészet területén meg fogja alapozni 
itt is a tudományos kutatás jövőjét. napozni

kérríÁ^p Pnnot « i, + +' 4 zIgen komoly problémát jelent a sugárbiológia el&ha^uLozíi .hahorus Jelentőséget-gm lehet
kanosán A osztaly az ^Onkológiai Intézet felülvizsgálata
totta^hn^1^^ ?z ottani sugárbiológiai kutatásokkal és me-állani-

azok ma meg csak kezdeti stádiumban vannak. A su-árbioló^i- 
fejlesztése az osztálynak igen komoly problémát jelent: suSarc,10i°oi- 

gy%25c3%25b3gyit%25c3%25a1.sa
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terén is. Az elvi gyógyszerbizottse 3 irányitó munkáját nagymértekben, meg
nehezíti* hogy nincs saját intézete /a_KOKI..^gy ágyaz érteni osztálya igen 
kis létszámú/, és az a néhány egyetemi es egyeb intezec^ ano. a gyogy- 
qzerkutatás folyik elsősorban régebbi “klasszikus* icutacasait folytatja, nem pedtg ' Szórtság által uj, fontosnak minősített területeken /rak, 
tbc és virus chemotherapia/ dolgozik. Ezen a helyzeten a bizottsujna 
eddig nem sikerült változtatnia. Még legkevesbbe jrvenyes ez az antibio
tikum kutatásoknál, ahol aranylag nagyszámú folyik
területen is inkább csak a külföldi eredmények masolasa, vanalas_ folyik, 
nem pedig önálló elképzelések alapján álló munka es a legnagyobb inten- 
yi + ással más területeken, elsősorban a keringésre es ,az autonóm 1^®°” 
rendszerre ható szerek területén kutatunk, hiányossága 
tásainknak a klinikus, a farmakológus es a vegyész kapcsolatának i = 
feleló volta is. A helyes kapcsolat nem csak abban^all, ho0y £7 
valamilyen elképzelés alapján előállít néhány vegyületet es ezeket 
f aimkológusnakPátad j a vizsgálat céljából hanem abban ^ ,hogy a kezde
ményezéseknek legalább is többnyire, a klinikustól es a farmakoloöusto 
kellene kiindulnia. Ez természetesen nem jelenti aJ®gyesz szerepének 
lebecsülését, minthogy a kémiai szemle lelnek ess -témái -

í^‘2 ií-^/^gy^r Sporttál rendelkezett, ma valcmen^i^nk előtt ismeretes, 
hosv a magyar gyógyszergyártás minőségileg nem kifogást^-n, másrészről 
gyógyszeriparunk sok olyan fontos gyógyszert nem Syart* amelyet külföldi 
gyógyszergyárak gyártanak. Az uj gyógyszerek gyartasa nem egyezer 
kezdődik Seg, amikor a külföldön az már túlhaladottnak latszik, hyilvan- 
valóan elkedvetlenitően hat>az,is, hogy a,laboratóriumi^.er.rtkben eio_ 
állított svósvszer ipari gyartasa hosszú svekke— kesi^ c -0 .hozatal^ olyankorJörÜnik^eg, amikor az, különösen export szempontjából 
aktualitásából mar sokat vesztett.

Az osztály sajat ku^toint^eövei .kapcso
latban az alábbiakat Jelentjük: az V. Osztályhoz Jelenleg^et £^to-_ 
.intézet tartozik: a Gyermeklelektani Intézet es. a KUerletes Orvootu 
dományi Kutató Intézet.

A Gyermeklélektani..lntézet?hl955 Januar
1.-én vettük át az Oktatásügyi Itónis-zteriumtolj
határozott irányban fejleszteni az^ntezet
a dinamikus sztereotípia atallitasanak Vizsga rt pz/^kgavező félté- 

intézetben Pavlov-laboratóriumot építettünk es - ni-
teleket teremtettünk a ^kutatómunkához. Kétség^^en, foglal_
dottunkmeg minden kérdést, es az intézet mu keresztül a
koznunk.,Az V. Osztály a

és ínséget' nyújtunk a
megfelelő színvonalú munka vegzesehez,

A ' Kísérletes Orvos tudományi^Ki;trtó.
4 osztályra /Kórélettani Osztály, helyileg is
Osztály és Antibiotikum,Osztaly/ egymástól iz^
és tematikailag is. A második a '•/''$ . + kérjük az Elnökségtől,
juk, hogy ezen a helyzeten változtassunk e. az. k,iju



hogy a második 5 éves tervben tűzze ki célul azKOKI központi épületének 
felépítését, hogy ezáltal a helyileg is szétszórt osztályok he yet gy- 
séges irányban fejlődő, a meglevő műszereket Jobban kihasználó kutatóin
tézet létesüljön. Erre véleményünk‘szerint a lehetőség meg vans, .8 - lo 
milliós beruházással az egységes intézet alapjait 3.6 lehet rakni. Az Ősz 
tályvezetőség egyébként helyesnek látna .egy sebészeti rész kiállítását 
is.

Javaslat; ,

Feltétlenül kívánatos, hogy az Akadémia a 
felsőbb szervekhez ismételten f ordulj on a ^beruházási keretek, ~ céltámo
gatás kérdésében és kérje annak felemeleset„ Ugyancsak,feltétlenül kívá
natos az eddigi csökkentéssel szemben,a technikai személyzet lényeges eme
lése. Ugyancsak sürgősen megoldandó kérdés az állattenyésztés es a vegy
szerek kérdése is.

Lényeges, hogy az Osztály az íjgeszsegügyi 
Tudományos Tanáccsal együttműködve állandóan foglalkozzék az egészség- r 
tudomány iwjyaetávéi, és—s-zakmai tanácsaival mozdítsa elő annak fejlődését.

Vitassa meg az Osztály a magyar egészség
tudomány helyzetét, gondosan tanulmányozva az Egészségügyi Minisztérium 
szervezési programmjat, A megelőzés kérdéseivel klinikusaink az ^eddigi
nél foglalkozzanak behatóbban. Tartson az osztály - akár a Nagyhét kere
tében* akár felolvasó ülésen - előadást a betegségek megelőzésének elvi 
tudományos kérdéseiről. A sebészeti jellegű szakmák megjavítása céljából 
feltétlenül kívánatos, hogy az Egészségügyi Minisztérium káderfejleszté
si tervében gondoskodás történjék arról, hogy élettani vagy kórélettani 
múlttal rendelkező fiatal orvosok is nagyobb számban menjenek át sebésze
ti jellegű intézményekbe. A sugárb^ol cgiai kutatás fellendítése szempont
jából az osztály Javasolja, hogy mindaddig, amíg a sugárbiológiában kép-r 
zettebb kutatógárda fel nem nő, a sugárbioi ógiai kutatások egyelőre élet
tani, biokémiai és biofizikai tanszékeken is történjenek. Feltétlenül 
kívánatos végül a gyógyszeripar mielőbbi rekonstrukciójára vonatkozóan 
az illetékes tényezők figyelmét ismételten felhívni, Feltétlenül megva
lósítandó a klinikusok, experimentális farmakológusok és a vegyészek szer
vezett együttműködése. Kívánatos, hogy a gyógyszeripar rekonstrukciójával 
kapcsolatos tudományos kérdésekben az illetékes szervek az Akadémia vé
leményét iszkérjék Jci. Az V. Osztály a maga területén minden idevonatko
zó terv elkészítésében a legnagyobb készséggé.! részt vesz.

z f Az Elnökség végül szorgalmazza, hogy a KOKI
központi apülete a második 5 éves terv során felépüljön.

3. / Kade r 1$ é rd é s e k

egyszer nemzetközi sikerrel
A kutatás legtöbb területén sikerrel, nem’ 
dolgozó idősebb kutatók mellett ma már egész

kutató nőtt fel, A fiatal generáció igen komoly részt vesz a 
kutatásokban, zsokan mar komolyabb kutatómultra tekinthetnek vissza, A fia

es sutatja az is, hogy „ kongresszu-sok vitaiban élénkén reszt vesznek,,



Komoly problémát jelent az osztály számára
az -^5írantu ra kérdésé0 Az,oszt; ...y evvel kapcsolatban részletes javas
latot terjesztett az Elnökséghez^ azonban erre a Javaslatára mindezide— 
ig'Valaszt nem kapott, A javaslatban az osztály kifejtette azon vélemé
nyét, ho^y feltétlenül szükségesF hogy az aspiránsok az aspirantura 
3 eve után mégj legalább egy vagy két évig azon a tanszéken maradjanak, 
amelyen ^spiránsi munkájukat végezték. Ez nemcsak a disszertációs munka 
befejezéséhez kell, hanem feltétlenül kívánatos a fiatal kutatok fejlő
dése szempontjából is, Az osztály javaslatában azt is hangsúlyozta, 
hogy a jövőben az aspiránsokat^elsősorban azon területekről kell felven
ni, ,ahol a^fiatal, tehetséges és politikailag is megfelelő orvosok tu
dományos képzésének lehetősége nincs biztosítva. Meg kívánjuk Jegyezni, 
hogy,ugy a szervezett * mint^a^röviditett aspirantura iránt az orvosi 
osztály területén az érdeklődés igen nagy, A ká.derproblémákkal kapcso
latban kell megemlíteni azt is^ 'hogy a tanácsi törvény nagymértékben 
nehezíti meg a káderek' mozgatását. Jelenleg a tanácsi kórházakban az 
orvosok kinevezésének a joga kizárólag a tanácsok fezében van, ami az 
egyetemekről kikerülő, korházi munkára alkalmas káderek elhelyezése 
szempontjából komoly nehézségeket Jelent, Hasonlói nehézséget okoz az 
is, hogy az Egészségügyi Minisztériumnak nincs káderfejlesztési tere. 
Élesen'kell felvetnünk az aspiránsok elhelyezésének Jói ismert, súlyos 
kérdését is. A nehézségek már most oda vezettek, hogy fiatal kutatóink 
bizalma'az aspirantura intézményében zalapjaiban rendült meg. Az Osztály
vezetőség véleménye szerint az aspiránsok elhelyezése csakis uj, erre a 
célra szolgáló státuszok létesítésével oldható meg,

A káderképzéssel kapcsolatban kell megemlíte
ni a kü 1 f ö Idi utazás ok kérdését is, Igen sajnálatos^, hogy mindezideig 
csak rendkívül kí's számban volt módunkban fiatal kutatókat külföldre 
küldeni. Ezen kérdés jelentőségét nem lehet eléggé.hangsúlyozni» Saj
nálatos, hogy a baráti államok által is sürgetett asszisztenscsere sem 
indult még meg, A nemzetközi biológiai és orvostudományi társaságokba 
való belépés megkönnyítése céljából az Osztályvezetőség javasolta az 
Elnökségnek, hogy hozzon létre egy, a METESZ-hez hasonl ó biológiai, 
ill. orvosi társaságot, amelyen keresztül a külföldi társaságokbazvaló 
belépés megoldható lenne /magyar orvosi társaságok^ az Élettani és 
Mikrobiológiai Társaságot leszámítva, ez idő szerint nincsenek/. 
Ezen javaslatunkra választ még nem kaptunk.

A tudományos minősítésekkel kapcsolatban meg 
kell jegyezni, hogy igen nagy szambán kérvényezik orvosaink az idevonat
kozó rendelet 9,§-a alapján, hogy kandidátusi disszertációjukat megvéd- 
hessék, A vizsgaelengedések és a vizsgáztatás nívója tekinteteben tá
volról sem mondható, hogy az álláspontok'mindig egységesek lennének. 
Feltétlenül kívánatos5 hogy az osztály végleges és egységes.álláspontot 
dolgozzon ki ezen a területen. Nem kétséges az sem, hogy a jelenleg hasz
nálatos kandidátusi minimumok.egy része revízióra szorul.

Javaslat ®

Az osztály kérje fel az Elnökséget, hogy az z 
aspiranturára tett javaslatával kapcsolatban minél hamarabb hozzon döntést. 
Feltétlenül kívánatos, hogy az osztály az idevonatkozó rendelet 9,§-a 
alapján pályázó orvosok vizsgaelengedésének kérdésével, továbbá egyes
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kandidálni jaruiimu^ ólával minél hamarabb foglalkozzék., Foglal-
kozzek^az osztály a disszertációk nívójának, a disszertációk bírálatának 
kerdesevel is. A ionnal izmust a drsszrertaciók megvédésénél teljesen fel 
kell számolni„ A.z ^aspiráns ok elhelyezess céljaién, létesittessenek minél 
hamarabb megfelelő státuszok., A külföldi kapcsolatok további kiépítése 
céljából kezdjen az osztálytitkár megbeszélést a külügyekért felelős aka-

^P^rral es az Egészségügyi Minisztériummal, Kívánatos, hogy a 
külföldi tudományos orvostársaságokba való testületi belépés módja is tisztázodjek»

4r/ Osztály ülések,.

tálv + elmúlt évben az osztályüléseken az ősz-
Az LveSmátiktg négy orvostudományi egyetem tudományos munkásságát, 
lalkozott ás a tábo? 33 °s?taly aránylag keveset fog*

iKozott es a kérdésben tu^ajdonkepen csak a oecsi orvostulrmámr-i
tem munkájával kapcsolatban fejlődött ki vita.‘a jövőben az osztalv S 
egyes szakmai területek problémáival: igv 1956~bd a mo?foíó°iai^utatá 
kozAi”1^ ^tatások és a tbc kutatások kérdésévelli^án fo^X
rákkutatással “ár végzett az osztály a
együttműködve Ö^tes 
Ezen az osztói trüi cxz Onkológiai Intézet működését,sek is r“ Se ? e^?szs®Sugr miniszter és a miniszterhelyettel 
kutatások megvizsgálásarl sor1 kertit a “ikroblológiai és tbc
Egészségügy! MinifAÍi’ m t vizsgálni az
vabbá az Kutató' intézet, to
káját is..Az osztály ezen munkád a ^'nBt “ikrobiológiai osztályának mun- 
nem a gyakorlat és 'a sz^Ae-és ké^ésebe!^^ ^.kutatásokkal, ha- 
hogy az osztály mindössk blv kezdéseivel is foglalkozik. Sajnálatos, 
zott az egyetemek politikai net?|CS'L ^ym®™3®1 kapcsolatban foglalko- 
ideológiai kérdéseke a ít^““aj V&1 es /italában politikai és 

^kővetkező osztalyülés témája ideológiai téma'~ 
lesz arra is, hogy összefoglalva foglalkozzék 
orvos tudományi egyetem politikai nevelőmunká-

ideológiai kérdésekké^ . 
lesz es^ezen az ülésen mód 
az osztály saját és a négy 
javai is.

óirat ké rd és e k.

szá^0'1kwá?' /taiímunka magas nívóját bizo- 
zamoo kiv/o^kucato megjelent könyveit ide- 

moada t elhelyeztük külföldön.

nyitja az# a tény is^ hog^
Bá? ^fönvvlerle^^1^-”18^ pé ^á/száÍbm < _________
gekhez képest az orXflönyvÓrk^iö^ a. ^Tete^ényektől 
komoly sikeréről tanúskodik ameln al 
hezsegek mellett is sikerült elérni 
bHn kiadásban jelent meg nékönyvek közül kiemelkedő Rusznvá> ^-"'

a nyomasztó 
,Igy Környey 
ímet nyelven 
munhEatársai

a lehetősé- 
kere is a hazai orvostudomány 

technikai es anyagi ne— 
István könyve rövid

Az 1955-ben megjelent 
továbbá J’ancsó könyve.i

Pasakét tett a könyv- és 
külön osztályvezetőségi

időben ^gen komoly lé-i folyóiratZt-X~t’'“JbbÍ ^t*®11 igen komoly lé- 
k?ÍLyt?;3re v°natkozo'an, amellyel

u " E^al'CoziK. Az orvosi könyvek külföldi 



propagandaj ára vonatkozólag ^rly ^^^1^
Sokkal nehezebb azonban Vesztésében apasztalhat0'_ Az Osztály vezetőség 
amely az Actak külföldi . adásával valamint terjesztesevel kap-5 JlSTJSuX'« £&tot -ózta A^

a főbizott
•j^kT^tiykaraag munkája. Az Elnökx 
seghez való* viszony ^

A7 osztályvezetőség munkáját elsősorban a 
főbizottságod fogatják mig főbizottságoknak sectio-

gyengébb az ^szsegugyi/obizott^ hatáskörében történik,
nyitása elsősorban az Egészség gy ' lag ^is térre korlátozódik, 
az onkológiai főbizottság területe aránylag Kis^ n
Az Osztály vezetőségben felmeru °Tnrinmánvos Tanács onkológiai-, ill* 
lyes az Akadémia és az Egészségügy vb^ön kérdés az elnökségi bízott^egészségügy! főbizottságait egyesíteni. Julon^g^^ kap^-^-íS~ 
Ságokkal való kapcsolatok gyógyszerbizottsaggal, az anti-

elnökségi Pavlov Bizottsággal az elvi „yogy^ ka?csolat a Pavlovbi- 
biotikum bizottsággal. Ketsegu Osztályvezetőségnek is tagja. Ezen el no - 
zottsággal, amelynek elnöke az is tisztázatlan Komoly
ségi bizottságok irányításának kér nem lenne_e szükséges az °sz-
problémaként merül fel az a ker^e' z vlszOnyát pontosabban szabalyo -
tályoknak az elnökségi Bizot^sbizottságok működésének ki 1 - 
ni ül* pontosabban tisz^a^ix, 
gyen az irányitója, .. ói-

' előadói státusz a±l az oszx y . . ' es Részben ez az oka ann-iK, 
intézését Ponto®arLn^1^^a hogy a titkárság dolgozói lel^+(^^01* a 
az osztály annak ellenere, n gy , intézi ügyeit /a szaktitk^r pl. 
zó munkát végeznek, nem egysa~r , telen idénybe venni,/. Az osztályt 
túlterhelés'miatt szakmai napját képtelen S o?ügyek> Gátolja az osztály,-

sé« szamara, amelyek a-kain érvényesüljön. Hiba, n gy +.x
iránvitő szerepe mind jobban S^'.-LL-! tartozó három intézetet tálvtitkááf éleves működése alatt az /^ztalyhoz t & megfctogatni es

/™kt ODK Gyermeklélektani Intézet/ eddig meS “ További ok,

ami az osztály illetőleg a jóváhagyást,
lassan kapja meg a valaoz ,
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Az Osztályvezetóség munkája megjavítása 

vesznek,a vezetőségi ulesek." k ls -bizonyos sikerei a tudo- 
Az Osztalyvezetóseg úgy érzi, gy terén/ ez irányú törekvésemány,irányításában ^1. a len hogy az intézkedési jogot sok
^intTt^/pl céléul Xz^témák' elfogadása, Acták szerkeszté
se könyvkiadás prémiumok stb./ az Osztalyvezetóseg ma§a gyakorolja, 
íip-vvitele azáltal hogy döntéseihez elnökségi jóváhagyás kell, erősen 
korlátozottá Kezdeményezései sajnálatos módon sokszor nem érvényesülnék 
kellőképen.

javaslat:

Lépjen az osztály összeköttetésbe az 
Egészségügyi Tudományos Tanáccsal annak megvizsgálására hogy vájjon 
helyes-e - amennyiben evvel az Elnökség egyetert,- az Akadémia es ^z 
Egészségügyi Tudományos Tanács onkológiai és egeszsegugyi bizottságának 
az egyesítése. Kívánatos továbbá, hogy az Elnökség is foglaljon, állást 
az elnökségi bizottságoknak az osztályokhoz ,való kapcsolata es irányítá
sa kérdésében, feltétlenül szükségesen titkárság létszámának emelese, 

■ továbbá ár- Os tőség- hatáskörének nőve leső.

Dr. Gömöri Pál s.k. 
osztálytitkár.



Melléklet az V. Osztály jelentéséhez*

Az Osztályvezetőség határozatai a könyv
es folyóirat terjesztéssel kapcsolatban: \

1#/ Az idegen nyelven megjelenő orvostudo- 
mányi könyvek propagandáját az eddiginél lényegesen jóbban kell előké
szíteni. A Kiadónak a munkában lévő könyvekről kiadásuk előtt megfelelő 
időben jó képanyaggal ellátott részletes idegennyelvü tájékoztatót kell 
kiadnia, amelyet a könyv megjelenése, előtt külföldre kell juttatni piac
kutatás ^céljából. Ezzel,meg lehet gátolni azt, hogy a már megjelent köny
veket másodkiadásban utánnyomással fejlesszék fel az,utólagosan igényelt 
példányszámra. ,Az Akadémiai Kiadó ennek értelmében már több ilyen propa
gandaanyagot készített el, amelyek azonban már sok kívánnivalót hagynak 
maguk után.

2,/ A könyvterjesztésre, valamint folyóirat- 
terjesztasr® -^o^tkozóla^ az Osztályvezetőség javasolja az Elnökségnek, 
mérlegelje l®^etŐ-ee^e^, ^;ogy a könyv- es folyóiratterjesztő nem 

..részét /tárgyalás, külföldi cégekkel propagandaanyaff külföldre 
küldésé, prooagandaanyag szerzese/ az Akadémiai Kiadó vegezze. a legu
tolsó értesüléseink es tapasztalataink is arra utalnak, hogy a Kultúra 
Terjesztő Vállalat nem megfelelő külföldi ügynökségeken át szervezi az 
Actak es a könyvek propagandáját és elhelyezését. Ennek következtében 
az Actak külföld!,forgalma rendikvül csekély, a könyvekből messze nem 
rendelnek annyi példányt, amennyit a megfelelő propaganda utján elérhet
nénk. ,Ugyanakkor a Kultúra külföldi tárgyalásai alig vezetnek valamilyen 
eredményre, Csehszlovákia pl. amelyik az egyedüli megfelelő magyar pro- 
pagandakozponttal rendelkezik, egymaga több orvosi Actát forgalmaz mint 
az összes többi államok együttvéve, *

+„++ „ „ .. „ ,, , , Az v- Osztály részletes címanyagot bocsá
tott a Kultúra rendelkezesere, mivel a Kultúrának még címanyaga sem volt. 
„ C- ?z?nban meg a mai ,napig sem értesítették az akadémiai könyvek 
megjeleneserol, vagy az Actakkal kapcsolatos ügyekről. Az osztály könyv- 
lete^táilkn Yalamint kiadási ügyeiről 1956 januárjában rész
mpIv tot küldtünk a Könyv- es Folyóirútkiadó Bizottságnak,
- anyagnak az Elnökség ele terjeszti az V.Osztály könyv--
es folyoiratkiadasi* valamint terjesztési ügyeit Kériük az Elnökié o- maximalis támogatásit ez igen fontos ügyben J Elnökség



Egyebek.

az V.Osztály javaslata az Antibiotikum Bizottság ipari tz JXeítkkel való kiegészítésére és föbrzotssagga
szervezésére* <

,Az antibiotikum kutatás terén fontos feladat_szorosra fűzni a 
kapcsolatot az elméleti és az ipari kutatás, valamint a terme
lés között. Az' antibiotikum kutatás területén annak lényegénél 
fogva a koordináció teljesen elengedne rétién nem lehet elképzelni 
kizárólag elméleti vonatkozású kutatást es ettől különálló* gyakor
lati' problémákat* Ezért kérik az Elnökséget, hogy járuljon kozza 
a Bizottság kibővítéséhez az ipari kutatás és az ipar szakemberei
vel, hogy a felvetődő kérdéseket megfelelő formában megoldhassam.

c A Bizottságot az alábbi szakemberekkel javasolják kiegészítem:

Horváth Gyula 
Hídvégi Gyula 
Horváth István

Bodánszky Miklós

Sárái Lóránd 
Darvas Jenő 
Oberrecht Béla 
Johan Béla

r Györffy Barna ’ 
Koczka István

VEM Szerves Vegyipari Igazgatóság vez 
CT Szervesvegyipari főoszt.vez.
KüBIKUnA ősz tályvez et ó

— H 11

jdusági Gyógyszergyár főmérnöke
ti oszt.vez

c
Cinoin főmérnök 

■ 4’ osztályvezető
MTA"Génétfkai Intézet igazgatója 
Penicillinkiszerelő Váll.lg*.

Az ily módon kibővített bizottságot az Elnökség szervezze át
főbizottsággá. A főbizottság témabizottságokat hoz létre és a 
tulajdonképen állandó kutatási problémákat azok vitatják meg. 4 
Ax teljes létszámú főbizottság évente csak 1-2 alkalommal ülése
zik és ezeken az Ülésemen 'csak az összes területet érdeklő na— 
gyobbjelentőségü problémákat tárgyalja meg.

A fenti javaslattal az V.Osztaly vezetősége egyetért és elfogadás- 
ra javasolja* ’


